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اعضای شورا

رد می کنیم

رضا خاتمی در ۱۴۰۰

علی اکبر ولایتی، مشاور رهبر معظم انقلاب در امور بین الملل گفت : ما با هر دو کشور 
ارمنستان و جمهوری آذربایجان همسایه ایم. مصلحت ما اقتضا می کند که این همسایگانمان 
با یکدیگر جنگ نکنند. ارمنستان همسایه ماست و ما با جمهوری آذربایجان اشتراکات 
زیادی داریم؛ در دین، مذهب، تاریخ و فرهنگ. کمتر دو کشوری مثل جمهوری اسلامی 
ایران و جمهوری آذربایجان هستند که این اشتراکات را داشته باشند و این قدر به هم نزدیک 
باشند. ما کاملًا نگران سرنوشت آذربایجان هستیم و معتقدیم تمامیت ارضی آن باید حفظ 
و مناطق اشغالی اش تخلیه شود. با ارمنستان نیز همسایه هستیم و تاریخ طولانی مشترک 
در همسایگی داریم و نمی خواهیم نه ارمنی ها تلفات بدهند و نه آذری ها؛ چه مسلمان چه 
مسیحی باید در امنیت کامل باشند. باید حقوق تضییع شده جمهوری آذربایجان تأمین شود 

و مناطق اشغالی اش به آن بازگردد و خونریزی پایان یابد. 

محمدســعید احدیان دستیار سیاسی و رسانه ای رئیس مجلس شورای اسلامی در 
صفحه شخصی خود در توییتر در پاسخ به توئیت معاون ارتباطات ریاست جمهوری، با 
انتتشار فیلمی از سخنان شهید بهشتی با این مضمون که »فساد وقتی رسوخ می کند که رابطه 
مستقیم میان مردم و مسئولان قطع شود. حجاب بین مردم و مسئولان حرام مطلق است! اگر 
از جان خودت می ترسی نباید زمام دار شوی!« نوشت: »آقای معزی سخنان شهید بهشتی را 
برای رئیس جمهور پخش کنید، شاید فرجی شد. برگردید به آن دوران که رئیس جمهور 

در خط مقدم جبهه بود.«

امیر حاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با اشاره به مناقشات اخیر کشورهای 
آذربایجان و ارمنستان، گفت: امنیت مرزهای جمهوری اسلامی ایران برای نیروهای مسلح 
مقتدر و شجاع کشور یک موضوع اصلی، حیاتی و بسیار مهم است. در این حادثه گاهی به 
خطا، گلوله هایی به مرزهای جمهوری اسلامی ایران اصابت کرد که تذکرات لازم به هر دو 
کشور داده شد. وی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران مناقشات را در منطقه به دقت رصد 
و دنبال می کند، تصریح کرد: جان شهروندان و امنیت خاک مقدس ایران اسلامی، موضوع 
مهم و حیاتی است و به هیچ وجه قابل قبول نیست که به علت کم دقتی و بی توجهی گلوله به 
خاک کشورمان اصابت کند. وزیر دفاع تاکید کرد: چنانچه این موارد و این بی دقتی ها توسط 

کشورهای طرف مناقشه ادامه پیدا کند، قطعاً تمهیدات بیشتری اتخاذ خواهد شد.

حمید آیتی، همسر شهیندخت مولاوردی، معاون سابق رئیس جمهور در خارج از 
دادگاه انقلاب بازداشت شد. یک منبع آگاه در تشریح ماجرای بازداشت همسر مولاوردی 
به شرق گفت:  وقتی دادگاه مولاوردی، معاون سابق امور زنان ریاست جمهوری در دادگاه 
انقلاب برگزار شــد. همسر مولاوردی که امکان حضور در جلسه دادگاه را نیافته بود، در 
بیرون دادگاه انقلاب در انتظار همســرش بود که بناگاه بازداشت و به دادسرای اوین برده 
شد. به گفته این منبع آگاه دلیل بازداشت، فیلمبرداری از ساختمان دادگاه انقلاب در خیابان 
ذکر شده است. پس از انتشار خبر بازداشت همسر شهیندخت مولاوردی، او توضیحاتی 
ارائه کرد. مولاوردی گفت: همسرم که در بیرون دادگاه حضور داشت، موقع خروج اقدام 
به عکس گرفتن )و نه فیلمبرداری!( از من و وکیلم می کند که بنا به سوءتفاهمی که برای 

یگان حفاظت دادگاه پیش آمد، با ارائه توضیحات و بعد از ساعاتی به منزل بازگشتند.

وکیل دیاباته فسخ قرارداد این بازیکن را تایید کرد. شیخ دیاباته رسما قراردادش را با 
استقلال فسخ کرد و دیگر بازیکن این باشگاه به حساب نمی آید. دیاباته ماه گذشته نامه ای 
به باشگاه داد و تهدید کرد، در صورت عدم پرداخت دستمزدش، یکطرفه فسخ خواهد کرد.

در تازه ترین نظرســنجی پس از گذشت پنج روز از اعلام ابتلای ترامپ به بیماری 
کووید ـ ۱۹، بازگشت وی به کاخ سفید و برداشتن ماسک، تنها ۶۹ درصد آمریکایی ها گفته 
اند که به مواضع کاخ سفید درباره سلامت وی باور دارند. روزنامه گاردین نیز در مطلبی 
می نویسد که به طور میانگین بایدن در اکثر نظرسنجی ها پیشتاز است. این روزنامه نوشت 
که ایالت های چرخشی آریزونا و کارولینای شمالی، نقش مهمی در تعیین نتیجه انتخابات 
دارند. آلن لیکتمن مورخ و پروفسور آمریکایی نیز که از سال ۱۹۸۴ نتایج انتخابات ریاست 
جمهوری آمریکا را به درستی پیش بینی کرده، این بار شکست ترامپ در انتخابات ۲۰۲۰ 

را پیش بینی کرده است.

ایرج حریرچی، معاون کل وزارت بهداشت گفت: در حال حاضر، اکثر استان های 
کشور در وضعیت قرمز و هشدار قرار دارد. در بیمارستان ها، ۴۷۹۳ بیمار کرونایی بستری 
داریم که ۹۴۸ بیمار در بخش های ICU تحت مراقبت هستند. اصل اجباری شدن ماسک 
در تهران از روز شنبه  ) امروز(اجرایی خواهد شد. اصل جریمه نیز تصویب شده است. 
در مورد میزان جریمه و نحوه اعمال آن نیز کارشناسی های مختلفی در حال انجام است. 

حسن خلیل آبادی، عضو شورای شهر تهران درباره انجام تست اخیر کرونایش گفت: 
دچار علائمی از سرماخوردگی شده ام و به دلیل اینکه برخی از اعضا مبتلا شده اند و احتمال 

ابتلا در من نیز وجود داشت، تست کرونا داده ام و منتظر نتیجه آن هستم. 

در طرح اصلاح قانون انتخابات شــورا ها ترکیب هیأت نظارت بر انتخابات که در 
انحصار مجلس بوده تغییر می کند و قرار است نمایندگانی از شورای نگهبان و قوه قضائیه هم 
به جمع نمایندگان مجلس اضافه شوند. عباسعلی کدخدایی در این باره گفت: »ما پیغام دادیم 
که شورای نگهبان وظیفه ای در این جهت ندارد و اگر بخواهند وظیفه ای بر ما تحمیل کنند، 
قطعاً آن را رد خواهیم کرد. اشکالات انتخاباتی شورا ها را قانون عادی می تواند حل کند.« 

روزنامه اعتماد نوشــت: شــنیده ها و رصد تحرکات انتخاباتی و زمزمه های شطرنج 
انتخاباتی نشان می دهد که میان احزاب اصلاح طلب، تاکنون کارگزاران سازندگی و اتحاد ملت 
مصادیقی در نظر گرفته اند. آن طور که شنیده می شود، صفایی فراهانی و مصطفی معین، تمایلی 
به حضور در کارزار انتخابات ندارند. آخوندی برای کاندیداتوری آماده است، اما طیف همراه 
او در اقلیت هستند. با نگاهی به گزینه های موجود می توان گفت که رضا خاتمی مهم ترین 
گزینه اتحادی هاســت که اکثریت با حضور او موافق هستند. یک اصلاح طلب تمام عیار که 
نایب رییس مجلس ششم و دبیرکلی جبهه مشارکت را در کارنامه دارد و البته شاید در اذهان 

یادآور حضور سیدمحمد خاتمی هم مسند ریاست جمهوری باشد.

اخبار ویژه ...
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بايد همه موضوعات بر اساس منافع 
ملي و حقوق مردم به روز شود

ســرویس سیاسی- سال هاســت که زنان تلاش 
می کننــد تــا بــه کاندیداشــدن و جلوس بر کرســی 
ریاست جمهوری برسند. شــهریورماه بود که عباسعلی 
کدخدایی، سخنگوی شــورای نگهبان عنوان کرد »منع 
قانونی برای ریاست جمهوری زنان وجود ندارد و شاید 
در دوره های آتی رئیس جمهور زن هم داشــته باشــیم.« 
این اظهارات ســبب طرح سوالاتی در اذهان شد که چرا 
سال هاســت طرح ادعای رجل سیاســی بودن که شرط 
کاندیداشــدن در انتخابات ریاســت جمهوری است و 
زنان رجل نیســتند، مانع حضور زنان شده بود. با استناد 
بــه اظهارات کدخدایی باید منتظر ورود زنان شــاخص 
به انتخابات ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ باشــیم. از سوی 
دیگــر در این روزها جامعه با موضوعاتی مواجه اســت 
که پاســخی به آنها داده نشــده؛ موضوعاتی مانند روابط 
کشورهای همســایه با رژیم صهیونیستی و سوالاتی که 

درباره آن وجود دارد. 
در راســتای موضوعات مطرح شده در کشور فائزه 
 هاشــمی فعال سیاســی حوزه زنان گفت وگو پرداخته  

انجام داده است که متن آن را در ادامه می خوانید.
*به نظر مي رسد شرايط براي کانديداشدن 
خانم ها فراهم شــده اســت. مــــرحومه اعظم 
طالقانــي بارها بــراي حضــور در انتخابات 
رياســت جمهوري ثبت نام کردند ولي هيچ گاه 
تاييد صلاحيت نشدند. آيــا با توجه به اظهارات 
اخير ســخنگوي شوراي نگهبان مي توان در اين 

دوره شاهد ثبت نام گسترده خانم ها بود؟
ریاســت  جمهوري زنان بحثي اســت که همیشه 
وجود داشــته است. بابا حول و حوش انتخابات ۹۲ بود 
که گفت: »با استناد به مدارک قرآني و روایي ثابت کردم 
که زنان مي توانند در همه زمینه هاي جامعه حضور داشته 
باشــند. وي در پاســخ به تقاضاي تفسیر واقعي از کلمه 
»رجل« در مباحث سیاســي کشور گفت: دکتر بهشتي که 
رئیس مجلس خبرگان بررسي قانون اساسي بود، بعدها 
اعلام کرد که منظور از کلمه »رجال سیاســي« اعم از زن 

و مرد است.«
رجل به معني چهره شــناخته شــده سیاســي و به 
معني بشــر اســت و فقط به معني مرد نیست و زنان هم 
باید بتوانند کاندیداي ریاســت جمهوري شوند. در سال 
۸۸ هم آقاي کدخدایي گفته بود براي ریاست جمهوري 
زنان منعي نداریم، اخیرا نیز ایشــان به عنوان سخنگوي 
شــوراي نگهبان به این موضوع اشــاره کــرده و گفته 
ریاست جمهوري خانم ها منع قانوني ندارد. خوشبختانه 
فضاي خوبي ایجاد شــده، زن و مــرد و اصلاح طلب و 

اصولگرا و کارشناسان ار این موضوع حمایت مي کنند.
*در هــــمين راســــتا مردان هــم تاکيد 
دارنــد کـه رجــــل سياسي محدود به مردان 
نيست و خواستار حضور زنــــان در عــرصه 
بنابراين  رياست جمهوري هســتند،  انتخابات 

اکنون فضا بهتر از هر دوره انتخابات است.
درســت است. نکته اصلي این است که مرد نبودن 
مــــعناي رجــل سیاسي باید تبدیل به تفسیر رســمي  
شود تا نهادینه شود، تفسیر رسمــي  با گــفت وگو فرق 
مي کند. طبق آیین نامه شــوراي نگهبان، رئیس جمهور، 
رئیس مجلس یا حداقل یکي از اعضاي شــوراي نگهبان 
مي توانند تقاضاي این تفســیر را کنند، بنابراین انتظار از 
آقاي  روحاني این است که طبق وظیفه خود در یک روند 
حقوقي به دنبال اخذ تفسیر در این زمینه از شوراي نگهبان 

باشد و موضوع را حل کند.
*البــــته فارغ از اينکه رجل به معني مرد 
هست يا نه، بايد به شرايط و توانايي هاي زنان 
براي عهده دارشــدن سمت رياست جمهوري هم 

توجه داشت. اينطور نيست؟
بلــه، در قانــون اساســي ویژگي هایــي بــراي 
رئیس جمهور ذکر شــده که هــر کاندیدایي اعم از زن و 

مرد باید آنها را دارا باشد.
*تاکنون گامي  در اين راستا برداشته شده 

است؛ حتي در زمان دولت اصلاحات؟
به یاد ندارم در گذشــته در این خصوص تلاشــي 
جدي شده باشد و رئیس دولت اصلاحات به دنبال وزیر 
زن هم نبود؛ چه برســد ریاست جمهوري زنان. در هیچ 
دوره اي مثل امــروز فضا به این اندازه براي طرح جدي 
ریاست جمهوري زنان باز نشده بود، امروزه در رسانه ها 
به طور مرتب در مورد این موضوع صحبت مي شــود و 

به نظرم به یک موضوع فراگیر تبدیل شده است.
*آن طورکــــه از اخــبــار و شنــيده ها 
مشــخص اســت، زنــان اصولگرا هــم مانند 
تاييد صلاحيــت  خواســتار  اصلاح طلبــان 
کانديداهاي خانم هســتند و به ســران جريان 
خودشــان مثل آقاي قاليباف براي اين موضوع 

فشار مي  آورند. همين طور است؟
اگر آقاي قالیباف هم وارد این موضوع شود، خیلي 
خوب اســت، خوشــبختانه خانم هــاي اصولگرا نیز از 
ریاست جمهوري زنان حمایت کرده اند، به نظر مي رسد 
در ایــن مورد اختلافي میان اصولگرایان و اصلاح طلبان 
وجود ندارد و خواســته اي عمومي  است. همین که فضا 
به نحوي اســت که درباره این موضوع به این وســعت 
گفت وگو مي شود، کار بزرگي است؛ اینکه رئیس جمهور 
زن داشــته باشیم یا نه بحث دیگري است. اتفاق مبارکي 
اســت که طبق گفته آقاي کدخدایي کاندیدا بودن زنان 

منع قانوني ندارد.

*در هــر دوره کــه بحث حضور زنان در 
انتخابات رياست جمهوري بود، نهايت ۲ يا ۳ زن 
خــود را واجد ثبت نام مي دانستند امــا به نظر 
شــما حضور بيشتر زنان براي کانديدا شدن در 
انتخابات رياست جمهوري چه تاثيري مي تواند 

داشته باشد؟
وقتي ثبت نام و حضور گسترده باشد، احتمالا نتیجه 
هم بهتر اســت. اگر منِ نوعي که شــرایط لازم را دارم یا 
ندارم ثبت نام کنم و مثلا ۱۰۰ خانم دیگر هم ثبت نام کنند، 
یک حرکت مدني و نمادین رخ مي دهد که نشان مي دهد 
طالب چه هســتیم و به نظرم حرکت خوبي است. بعد از 
فــوت اعظم طالقاني خانمي  پیشــنهاد داده بود که به یاد 
ایشان زنان بسیاري براي ریاست جمهوري ثبت نام کنند 

و راه ایشان را دنبال کنیم.
*امروز مشــکلي داريم و بــراي انتخابات 
آينده بســياري از راي دهندگان دو دل هستند و 
نــمي دانند آيــــا مي خواهند شرکت کنند يــا 
نــه؟ راي دهــنده اي که براي انتخابات مجلس 
نيامده براي رياست جمهوري چرا بايد بيايد؛ آيا 
اتفاقي افتاده است؟ آيــا سياست خوبي تدوين 

شده است؟
خود من راي ندادم، در چندین گفت وگو هم دلایل 
رأي ندادن را بیان کردم. به عقیده من اگر سیاســت هاي 
فعلي و عملکرد نامناسب مدیران در بخش هاي مختلف به 
همین صورت ادامه یابد، دلیلي براي حضور در انتخابات 
ریاســت جمهوري مشابه انتخابات مجلس وجود ندارد. 
در حال حاضر در این تعارض گیر کــــرده ام. آیــا فارغ 
از هــدف حل شدن ریاست جمهوري زنان، باید ما زنان 
ثبت نام کنیم یا نه؟ اگر این کار بدون تحلیل درست انجام 
شود ممکن اســت پیام وارونه اي به جامعه بدهد. شاید 

براي حرف زدن در این رابطه کمي  زود باشد.
*حــــزب شــــما يعني کارگــزاران در 

انتخابات مجلس شرکت کرد.
من و بسیاري از اعضاي حزب کارگزاران در همان 
زمان مخالف ارائه لیست بودیم. من شخصا گفت وگو هاي 
زیادي داشــتم و اعلام کرده بودم کــه حضور ما نه تنها 
دلیلي ندارند بلکه مي تواند تقویت کننده سیاســت های 
وضع موجود باشــد. من به عنوان یک شخص و نه عضو 

کارگزاران، نیامدم.
*خود شما کانديدا مي شويد؟

به این موضوع فکر نکرده ام. باید کمي جلوتر برویم 
و شرایط را بسنجیم ولي در کلیت قضیه من موافق ثبت نام 
زنان در انتخابات ریاست جمهوري هستم. شرایط جامعه 

هم مهم است و باید در آن زمان تصمیم گرفت.
رئيس جمهور  *آيت ا…  هاشــمي  درباره 

شدن زنان رايزني داشتند؟
ایشــان تعیین سهمیه براي حضور زنان در مجلس 
را به مجمع برد. زماني که سیاســت هاي کلان انتخابات 
نوشته مي شد این پیشنهاد مطرح شد که بابا حامي آن بود 
ولي راي نیاورد. براي ریاســت جمهوري زنان صحبت 
ایشــان را به خاطر دارم که در ابتــداي گفت وگو به آن 

اشاره کردم.
*در بحث هــاي درونــي و خانوادگــي و 
گفت وگو هاي پدر و دختري نظر ايشان چه بود؟
نظرش مثبت بــود، اعلام هم کرد. با حضور زن ها 
در صحنه هاي اجتماعي و سیاســي موافق بود، تاکیدي 
که همیشــه به خانم ها داشت این بود که درس بخوانید 
و مطالعــه کنیــد تا از لحاظ محتوایــي پر و حرفي براي 
گفتن داشــته باشند. بابا همیشه مي گفت که خود خانم ها 
مقصر هســتند، اگر خودتان به خودتان راي بدهید حتي 

مي توانید تمام مجلس را بگیرید.
*از بحــث انــــتخابات و چــالش هــاي 
آن خارج شــويم. نظرتان درباره توافق صلح 
بحرين و امارات با رژيم صهيونيستي چيست؟

رژیم صهیونیستي سرزمین هاي فلسطیني را غصب 
کرده اســت. رژیم صهیونیســتي با حمایت انگلیس، با 
همکاري برخي فلسطینیان و با ظلم و کشتار برخي دیگر 
بر ســرزمین فلسطین مسلط شده است. هیچ کدام از این 

حقایق قابل کتمان نیست. 
اما وقتي تاریخ را مرور مي کنیم مشــاهده مي شود 
که این رژیم از سال ۱۳۴۸ در سازمان ملل به عنوان یک 

کشور شناسایي شد. اعراب و یهودي ها در این سرزمین 
سکونت دارند. در طول تاریخ کشورهایي تجزیه و با هم 
ادغام شــده اند، با جنگ یا صلح تغییرات زیادي در طول 
تاریخ رخ داده است. بحرین از ایران جدا شد، شوروي به 
۱۵ جمهوري تبدیل شد، ادغام دو آلمان و تجزیه دو کره، 
روســیه هم شبه جزیره کریمه را گرفت. و از این مثال ها 
زیاد است. از ســوي دیگر باید در عرصه جهاني به روز 
باشیم و تصمیماتي را بگیریم که با منافع ما سازگار باشد.
حمایت از مســلمانان فلسطین کار با ارزشي است. 
فلسطینیان مسلمان هستند و این کشور سرزمین مقدس 
مســلمانان است، کشته شــدن و آزار دیدن مسلمانان بد 
اســت که قطعا بد اســت. بعد از بهار عربــي یا بیداري 
اســلامي در ســوریه، بیش از ۵۰۰ هزار مسلمان کشته 
شــدند و چندین میلیون آواره. مسلمان با مسلمان فرق 
دارد؟ چین مصائبي را بر ســر مسلمانان ایغور مي آورد، 
آنها را وارد اردوگاه هاي کار اجباري کرده و فرزندانشان 
را از خانواده ها جدا مي کند و… . مســلمانان چچن در 
روســیه چه وضعیتي دارند؟با چین و روسیه در ارتباط 
بسیار نزدیک هستیم و به این کشور ها امتیاز هم مي دهیم.
*آيا مشکل ايدئولوژيکي و عقيدتي است؟

مگر ما با چین که کشــوري کمونیست است رابطه 
نداریم یا با شــوروي که کشوري کمونیست بود ارتباط 
نداشــتیم. ونزوئلا یک کشور چپ است، مگر ما از منظر 
ایدئولوژیک با ونزوئلا تفاهم  داریم؟ کوبا یا کره شمالي 
نیز کشورهایي کمونیستي هستند. در حال حاضر برخي 
دوستان ما کشورهاي کمونیستي هم هستند، اگر موضوع 
ایدئولوژي را در این مســائل قوي بدانیم پس این روابط 
چگونه قابل تحلیل اســت؟ دنیا، دنیاي تعامل است و اگر 
با کشــورهاي دیگر در ارتباط نباشید، آسیب مي بینید و 
سایر بحث ها حاشیه اي است. در قانون اساسي ما نیز این 

موضوع دیده شده.
*پس مشکل کجاست؟

همان سیاســت مرغ یک پا دارد. سیاســت هاي ما 
گاه دچار تناقض شــده. به عنوان نمونه ورزشــکاران ما 
با رژیم صهیونیســتي مبارزه نمي کنند، ولي خودشان با 
آنها بازي مي کنند. گویي ما بیشــتر حساسیت داریم. در 
مورد عادي ســازي روابط نیز آنچنان که ما عکس العمل 
نشــان دادیم، آنها واکنش نشان ندادند. فکر مي کنیم اگر 
تغییر کند زیر ســوال مي رویم، که این نیز یک سیاســت 

دقیقي نیست.
*چرا آيت ا…  هاشــــمي  در ايــن مــسير 

گـامي  بر نداشتند؟
ایشان  گفته بود در جایي که منافع ما ایجاب مي کند 
باید وارد شــد. گاهي یا سیاست هایي هرچند متعارض 
با نفع منافع ملي مي توان تعامل کرد. ولي اگر سیاســتي 
بــه نفع منافع ملي ما باشــد باید بــر آن اصرار کنیم. بعد 
از توافق امارات و رژیم صهیونیســتي، قطر بین حماس 
و رژیــم صهیونیســتي میانجیگري کــرد و آن دو با هم 
توافقاتي داشــته اند. قطر و عمان توافق امارات و بحرین 
را تایید کردند، ما با قطر و عمان روابط خوبي داریم. باید 

سیاست ها اقناع کننده باشد.
*مــــساله مــن به عنوان يک شهروند اين 
اســت که رژيم صهيونيســتي الان در نزديکي 

مرزهاي ما ساکن شده است.
مگر رژیم صهیونیستي در حال حاضر در خاورمیانه 
نیســت؟ براي زدن ما آیا نیاز است که همسایه و در مرز 
ما باشــد؟ شاید عادي سازي روابط نتیجه براي خودشان 
داشــته باشد. رژیم صهیونیستي شرط امارات را پذیرفته 
و الحاق سرزمین ها و شهرک سازي را فعلا متوقف کرده 
است. رژیم صهیونیستي مشتاق عادي سازي روابط خود 

با کشور هاي مسلمان است. 
نگاه ما باید این گونه باشد که هدف مان حفظ منافع 
ملــي و حقــوق مردم و منابع ملي باشــد. در یک جمله 
»حفــظ نظام اوجب واجبات اســت« و حفظ اهداف آن 

هم واجب است.
*چه بايد کرد؟

باید همه موضوعات بر اســاس منابع و منافع ملي 
و حقوق مردم به روز شــود. سیاســت کدام کشور ثابت 
مانــده؟ هر موضوعي باید به روز شــود. فقه و فتوا ها نیز 
نیاز به، به روز شدن دارند وگرنه پیروان خود را از دست 

مي دهند.

ماســک زدن درد دارد؟ واقعا اگر دارد بگویید تا ما هم بفهمیم اگر هم ندارد که 
چرا نمی زنید؟ خیلی عجیب اســت که هنوز برخی از مردم اعتقادی به زدن ماســک 
ندارند و خیلی سرخوش در خیابان ها و مکان های عمومی قدم می زنند. نمی دانم شاید 
ما اشــتباه می کنیم و این کرونا نیســت که آدم ها را می کشد بلکه ماسک زدن است که 

جان انسان ها را می گیرد.
این روزها بخشــی از مردم که مکان عمومی  ماســک نمی زنند، شبیه ترین آدم ها 

به قوم بنی اسرائیل هستند. هر دلیلی می آورند که نکات بهداشتی را رعایت نکنند.
بنی اسرائیل همان پسران یعقوب وپیروان فعلی دین یهود هستند که پیغمبر آنها 
حضرت موسی و کتاب آسمانیشان تورات است.این قوم  پس از آنکه حضرت موسی 
به پیغمبری مبعوث گردید و آنها را به قبول دین و آئین جدید دعوت کرد، به عناوین 
مختلفه موسی را به سُخره گرفتن و او را تخطئه کردند و هر روز به شکلی از او معجزه 

و کرامت می خواستند .
 موسی)ع( هم هر آنچه مطالبه می کردند به قدرت خداوندی انجام می داد ولی 
هنوز مدت کوتاهی از اجابت مسئول آنها نمی گذشت که مجددا ایراد دیگری بر دین 

جدید وارد می کرند و معجزه دیگری از او می خواستند.
حالا ما مردم هم، دچار قومی بنی اســرائیلی شــدیم. هرچه ستاد ملی و پزشکان 
برای رعایت نکات بهداشتی دلیل می آورند، آنها به دنبال دلیل تازه ای هستند و بهانه ای 

تازه می جویند.
احتمالا شــما هم دخترانی که ماســک نمی زنند را دیده اید. بالا و پایین شهرهم 
ندارد. فکر می کنید دلیل ماســک نزدن آنها چیست؟ درست حدس زدید، پاک نشدن 
آرایشــی که ساعت ها در خانه برای آن زحمت کشیده اند! با آرایش نکردن نمی میریم 
ولی با کرونا می میریم و اگر هم نمیریم تا مدت ها اســترس و درد می کشــیم و خانواده 

را هم درگیر می کنیم.
تخت های بیمارســتان ها جا ندارد. کرونا هر روز سرکش تر می شود و به خُرد و 
کلان رحم نمی کند. ترامپ با آن ترامپ بودنش، کرونا گرفت و هنوز که هنوز اســت 
آن مغازه دار در بازار فکر می کند که کرونا نمی گیرد و این ویروس کار خودشان است.
خیلی درخواســت عجیب و غریبی نیســت. پزشکان به این نتیجه رسیده اند که 
فعلا تنها راه مقابله با کرونا خود مراقبتی اســت و زدن ماســک مهم ترین بخش این 
داستان است. ماسک زدن باعث می شود احتمال گرفتن کرونا تا حد زیادی پایین بیاید. 
حالا که نمی شــود به خاطر جان، نان  را تعطیل کرد، حداقل پروتکل های بهداشــتی را 

رعایت کنیم.
واقعا آدم دوست دارد محکم سرش را به دیوار بکوبد. سوار مترو یا بی آرتی شده 
اســت، نفس به نفس مردم است ولی ماســک نمی زند. مردم، هم شهری، هم محله ای 
و خانواده ات را دوســت نداری به درک،  خودت را هم دوســت نداری؟ خوشــحال 

می شوی که روی تخت بیمارستان بیفتی؟!
خواهر و برادر عزیز من، ماسک بزن و بدون ماسک از خانه خارج نشو که کرونا 

همچون دزدان سرگردنه منتظر ماست.

بزن اون ماسک لعنتی رو!
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یادداشت روز...

  مصطفی داننده

ســرویس سیاسی- فعال سیاسی 
نزدیک به علی لاریجانی درباره شــانس 
جریان اصلاحــات در انتخابات ۱۴۰۰ 
اظهار کرد: اصــلاح طلبان دیگر به هیچ 
روشــی نمی توانند مردم را پای صندوق 
رأی بیاورنــد. به آقای محمدرضا عارف 
نیــز توصیه می کنم بــا توجه به کارنامه 
نامناســبش در مجلس دهم اصلا برای 
کاندیداتــوری در انتخابات ریاســت 

جمهوری اقدام نکند.
آرایش صحنه انتخابات ریاســت 
جمهوری هرچه می گذرد شفاف تر می 
شــود. اصلاح طلبان امیدی به استفاده از 
گزینه حداکثری ندارند، تکنوکراتها بر حمایت از علی لاریجانی تأکید دارند و سایرین 
نیز با مفروض دانســتن ردصلاحیت شــدن کاندیدای حداکثری بر طبل کنارگیری از 
انتخابات می کوبند. این وسط هیچ کس از محمدرضا عارف حرف نمی زند و حاضر 
نیســت به او اعتماد کند. گزینه ای که تصمیم جدی برای کاندیداتوری دارد و قطع به 

یقین هم تأیید صلاحیت می شود.
غلامعلی جعفرزاده درباره آرام تر و شــفاف تر شــدن صحنه انتخابات ریاست 
جمهوری سال ۱۴۰۰ گفت: تقریبا اجماع نظر در جریان اصولگرایی این است، کسی 
رئیس جمهور شــود که مجموعه حاکمیت او را پذیرفته باشد بنابراین الان دیگر زیاد 

کسی را ترغیب به حضور در صحنه انتخابات نمی کنند.
وی با بیان اینکه دیگر خیلی برای مردم مهم نیست کدام اصولگرا رئیس جمهور 
می شــود، افزود: مردم تنها می خواهند بعد از انتخابات ریاســت جمهوری دعواهای 
سیاســی کمتر شــود و مصداق برای شان مهم نیســت. در واقع جامعه الان دنبال یک 

آرامش می گردد و دیگر تحمل درگیری ندارد.
این فعال سیاســی اعتدالگرا درباره شانس جریان اصلاحات در انتخابات ۱۴۰۰ 
اظهار کرد: اصلاح طلبان دیگر به هیچ روشــی نمی توانند مردم را پای صندوق رأی 
بیاورنــد. به آقای محمدرضا عارف نیز توصیه می کنم با توجه به کارنامه نامناســبش 

در مجلس دهم اصلا برای کاندیداتوری در انتخابات ریاست جمهوری اقدام نکند.
وی دربــاره علت بــی اعتنایی اصلاح طلبان به تلاش عــارف برای نامزدی در 
انتخابات ریاست جمهوری ادامه داد: عارف دیگر فرصتی برای مورد اجماع قرارگرفتن 
میان اصلاح طلبان ندارد. کارنامه بسیار منفی او در مجلس دهم و ضربه ای که به جریان 
اصلاح طلبی و اعتدال زد، حتی اگر نامزد انتخابات ریاســت جمهوری شــود با اقبال 

مردم مواجه نخواهد شد.
این نماینده ادوار مجلس با بیان اینکه اصلاح طلبان از عارف عصبانی هســتند، 
یادآور شــد: غالب اصلاح طلبان دلخوشی از آقای عارف ندارند چون نتوانست نقش 
خوبی را در مجلس دهم ایفا کند. او اگر کاندیدای انتخابات ریاســت جمهوری شــود 
۲۰۰-۳۰۰ هزار رأی بیشــتر نمی آورد. حداکثر و در خوشبینانه ترین حالت زیر ۵۰۰ 

هزار رأی خواهد داشت.
این فعال سیاسی نزدیک به علی لاریجانی درباره تصمیم این شخصیت سیاسی 
برای کاندیداتوری در انتخابات ریاســت جمهوری گفت: آقای لاریجانی شخصیت 
پخته ای اســت، او صحنه را ارزیابی می کند و اگر شــانس پیروزی را بالای ۵۰ درصد 
تشــخیص دهد کاندیدا خواهد شــد. به عبارت دیگر او وقتی برای انتخابات ریاست 

جمهوری نام نویسی می کند که کف ۵۰ درصد رأی را دیده باشد.
وی درباره احتمال حمایت اصولگرایان و اصلاح طلبان از لاریجانی اظهار کرد: 
اصــلاح طلبان گزینه قطعی ۱۰۰ اصلاح طلب می خواهند که قطعا شــورای نگهبان 

گزینه آنها را تأیید صلاحیت نمی کند.
جعفرزاده درباره شانس گزینه نزدیک به جبهه پایداری برای پیروزی در انتخابات 
ریاست جمهوری گفت: اجازه دهیم گزینه جبهه پایداری رئیس جمهور شود چون او 
می تواند رابطه با آمریکا و اف ای تی اف را درست کند آن وقت تمام مشکلات کشور 
حل خواهد شــد و هیچ کس هم او را جاســوس، خائن و وطن فروش نمی نامد. یعنی 

نه تنها فحش نمی خورد بلکه همین پایداری ها او را قهرمان ملی خطاب می کنند.

جعفرزاده فعال سیاسی : 

اجازه دهیم گزینه پایداری 
رئیس جمهور شود

پول صندوق ذخیره 

محاکمه شهیندخت مولاوردی 

نماینده دادستان در دادگاه رسیدگی به پرونده »محمد امامی« تهیه کننده سریال شهرزاد 
و از متهمان پرونده بانک ســرمایه گفت : افــرادی کارتن خواب و بی بضاعت به عنوان 
مدیرعامل شرکت ها انتخاب شده اند، پول ها در سینما برای پرداخت به سلبریتی ها و خرید 
املاک در لواســان صرف و پول ها از طریق صرافی ها به خارج از کشــور منتقل شده اند و 
مبالغی از این وجوه تبدیل به سپرده های بلند مدت و به اقوام محمد امامی از جمله خواهر 
و مادرش پرداخت شده است. متهم ردیف اول سید محمد امامی تهیه کننده فیلم و سریال، 
از طریق نفوذ در مدیران وقت بانک ســرمایه و صندوق ذخیره فرهنگیان و شــرکت های 
وابســته به نهاد های مذبور و پرداخت رشــوه موفق شده مبالغ قابل توجهی را در پوشش 
دریافت تسهیلات و ضمانت نامه از نهاده های مذبور برای شبکه منسوب به خود خارج 
کند. نفوذ امامی به اندازه ای بوده که از مدیران ارشد نقش موثری داشته است و مجموعه 
بانک سرمایه، صندوق ذخیره فرهنگیان و نهاد های وابسته به او در خلال سال های ۹۲ تا ۹۵ 

توسط شبکه وی بوده به اندازه چارت سازمانی بانک سرمایه توسط او تعیین شده است.

جلسه دادگاه رسیدگی به اتهامات »شهیندخت مولاوردی« در شعبه ۱۵ دادگاه انقلاب 
اسلامی تهران برگزار شد. در این جلسه که با حضور وکیل مدافع متهم، نماینده حقوقی 
معاونت حقوقی ریاست جمهوری و نماینده دادستان برگزار شد، دو اتهامِ »در اختیار قرار 
دادن اطلاعات و اسناد طبقه بندی شده با پوشش مسئولین نظام با هدف بر هم زدن امنیت 
کشــور از طریق انعقاد قرارداد با صندوق جمعیت سازمان ملل متحد« و »فعالیت تبلیغی 
علیه نظام« به مولاوردی تفهیم شد. پس از تفهیم اتهام، متهم و وکیل مدافع وی دفاعیات 
خود را ارائه دادند و آخرین دفاع نیز توسط دادگاه از متهم اخذ شد. دادگاه در موعد قانونی 

رای پرونده مزبور را صادر خواهد کرد.


